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rådslagsarbetet vill vi socialdemokrater enga-

gera så många människor som möjligt. Här 

finns tips på hur ni kan använda rådslags- 

gruppernas material också i er förening eller 

arbetarekommun.

Rådslagsgruppernas arbete syftar till att forma politiken, 

bidra till den långsiktiga opinionsbildningen,  

utveckla metoder för hur vi involverar fler, samt att kom-

municera med väljarna inför 2009 och 2010 års val. Vi ska 

använda rådslagsarbetet för att knyta närmare kontakter 

med väljare och målgrupper som är viktiga för oss. Ta 

möjligheten att skapa nya relationer eller fördjupa redan 

existerande.

Att tänka på inför aktiviteter
• Tänk igenom hela rådslagets upplägg innan ni startar. 

Om vi begär in människors synpunkter måste vi också  

bekräfta att vi har tagit till oss dem genom att återkomma 

i någon form.

• Var öppen och inkluderande. Ha ambitionen att hålla 

så många öppna möten som möjligt och för varje internt 

möte genomföra en utåtriktad aktivitet.

• Vi kommer att möta många nya människor – tänk på att 

alltid ställa frågan: Vill du bli medlem? 

• Dokumentera era aktiviteter och lägg upp det på den 

lokala hemsidan!

• Informera media inför era aktiviteter. 

Generella metodtips
Rådslagsomgång två är utmärkt för att lokalt pröva olika 

former av:

• Dörrknackning. Gör en enkät av rådslagsfrågorna 

och knacka dörr. Erbjud att fylla i enkäten på papper eller 

på webben samt bjud in till ett öppet möte. 

• Telemarketing. Ställ två korta frågor om rådslaget 

och bjud in till ett öppet möte.

• Direktbrev. Genomför en kortare enkät och bjud in 

till ett målgruppsanpassat möte, exempelvis en riktad in-

bjudan till de unga kvinnorna om klimatet.

• Hemma-hos-möten. Låt en partimedlem bjuda  

in sina grannar till en samtalskväll med en lokal före- 

trädare om rådslaget. Lyssna och skapa nya kontakter.

• Praktisera en dag i vården. Bjud med hjälp av Kommu-

nal in er till en välfärdsinstitution, exempelvis en vårdcen-

tral. Följ med personalen en arbetsdag. Under lunchen 

träffar ni personalen i grupp och diskuterar. I väntrummet 

finns en enkät med frågeställningarna som man kan lägga 

i en låda, eller varför inte bara avsätta 30 minuter av  

dagen för diskussion med patienterna där? 

• Förstärk ”farsor & morsor på stan” en fredagskväll.

• Bjud in alla 65-åringar (gärna med ett personligt brev) 

till möte om livet som pensionär. 

• Testa ett jobb. Låt media följa med när en företrädare 

från oss arbetar en dag, genomför tillsammans med fack-

et och avsätt en fikarast för personaldiskussion. Doku-

mentera dagen.

• Skicka ut en webbenkät till företag på orten. Välj ca 50 

företag och publicera sedan resultatet i media och an-

vänd i diskussioner.

• Rådslagsfika på arbetsförmedlingen. Bjud på kaffe och 

erbjud enskilda samtal.

• Roterande företagarfrukostar. Bjud in ett gäng lokala 

företagare och rotera plats och ämne.

• Bjud in er till samtal till någon eller några av följande 

organisationer: Utrikespolitiska föreningar, Amnesty-

grupper, invandrarorganisationer, svenska FN-förbundet, 

flyktingorganisationer, biståndsorganisationer, folkhög- 

skolor, studerande på internationella utbildningar, vän-

skapsförbund.

• Samla in pengar till Solidaritetsfonden. Samtidigt bju-

der ni in till ett möte eller ber om mailadressen för en 

webbenkät. Sloganen kan vara: ”Skänk en slant och ditt 

visitkort – tillsammans kan vi förändra världen”.

• Aktion utanför Coop med tema rättvis handel.

• Använd våra språkföreningar för att ha gemensamma 

möten med organisationerna ovan.

 

• Kör prispress med PRO-metoden. Köp bestämd  

varukorg med vanliga respektive ekologiska varor i alla 

kommunens butiker. Publicera resultatet och bjud in till 

rådslagen.

• Stå på den lokala sopstationen/återvinningsanlägg-

ningen och bjud in till rådslaget med miljövänliga ”Tack 

för att du räddar världen”-lappar.

• Inventera källsorteringen hos bostadsföretagen/kom-

munen. Vilka krav har invånarna på förbättringar? Om ni 

är i majoritet – genomför.

 RÅDSLAGen – SÅ kAn 
Du DeLtA i ARbetet

i socialdemokrater vill vinna väljarnas 

förtroende tillbaka. Vi vill leda jobbet 

för arbete åt alla och trygghet i föränd-

ring. Vi fick sparken i valet 2006 och  

därför gör vi vår hemläxa ordentligt. Utifrån grund- 

läggande värderingar om frihet, jämlikhet och solidari-

tet samlar vi idéer och politiska lösningar som kan ut-

veckla Sverige efter 2010. Och det jobbet gör vi i det  

rådslagsarbete som är öppet för alla medlemmar  

– men också för andra som är intresserade av ett  

Sverige som håller ihop.

När den nuvarande regeringen tillträdde deklarerade den 

nye finansministern att det skulle ta ungefär två år innan 

regeringspolitiken gav resultat. Nu är vi där och resultaten 

är tydliga: Klyftorna och orättvisorna växer, tillväxten sjun-

ker, inflationen sticker iväg, räntenivåerna likaså. Oron och 

otryggheten griper omkring sig.

Under två år har den moderatstyrda regeringen 

försuttit varje chans – och de har varit många – att ta den 

goda utvecklingen till vara. Istället stänger de dörrar. 

Människor och utveckling hålls tillbaka, jobb och konkur-

renskraft går förlorad.

Vi vet att orättvisor inte är lösningen på Sveriges pro-

blem. Tvärtom. Framgång kräver rättvisa. Om detta ska 

det fortsatta rådslagsarbetet handla.

Omkring 400 000 människor nåddes på olika sätt av 

rådslagens första omgång. Nu tar vi ett andra steg. De 

synpunkter och förslag som kommit in har bearbetats 

inom de olika rådslagsgrupperna. Det är dags att ytterli-

gare konkretisera och fylla på med analyser och politiska 

lösningar som kan förverkligas efter ett maktskifte. 

Alltså: Välkommen att ta plats i diskussionen om hur 

Sverige kan utvecklas efter 2010. Goda idéer behöver 

både stöd och mothugg!

Marita Ulvskog

 

Synpunkter och förslag på rådslagens rapporter kan skickas 

in till rådslagens respektive e-postadresser: jobb@sap.se, 

valfard@sap.se, klimat@sap.se och varlden@sap.se

Eller med vanlig post till partiexpeditionen:  

Socialdemokraterna, 105 60 Stockholm. 

Märk kuvertet med vilket rådslag det gäller: ”rådslag NN”.

Senast den 12 december 2008 vill vi ha era synpunkter. 

I rådslagsmaterialet del två, ingår följande rapporter: 

VäLFärD: • En modern välfärdspolitik (huvudrapport)  

• Bostadspolitisk rapport – En ny boendepolitik för social 

sammanhållning och en bättre miljö • Tillgänglighet och 

kvalitet i vården – Förslag till socialdemokraternas hälso- 

och sjukvårdspolitiska program • En ny skolpolitik – för 

kunskap, respekt och lust att lära • Investera i erfarenhet 

– socialdemokratisk äldrepolitik. JObb: • En Starkare  

Arbetslinje. Vår VärLD: •  En modern svensk säkerhets-

politik • Nedrustning för ökad säkerhet • Mänskliga rättig-

heter och folkrätt • Migration • En ny solidaritetspolitik   

• Afrika • Politik och religion, i en globaliserad värld. 

VårT kLImAT: • Vår miljö.

Alla rådslagsrapporter hittar du på vår hemsida: 

socialdemokraterna.se 

Socialdemokraternas rådslagsgrupper består av:
 

VäLFärD: Ylva Johansson (ordförande), Stefan Löfven 

(ordförande), Johnny Nilsson (huvudsekreterare), Jasenko 

Omanovic, Irene Wennemo , Åsa Kullgren, Amela A. Hod-

zic, Gun-Britt Andersson, Lars Ilshammar, Jana Nilsson, Kjell 

Rautio (adjungerad), Anna Thoursie (adjungerad).

JObb: Sven-Erik Österberg (ordförande), Luciano Astudillo 

(ordförande), David Samuelsson (huvudsekreterare), Max 

Elger, Lena Westerlund, Roger Mörtvik, Monika Theodors-

son, Peter Hultqvist, Johan Persson, Carina Adolfsson- 

Elgestam, Anna Johansson, Susanna Gideonsson.

Vår VärLD: Jan Eliasson (ordförande), Margot Wallström 

(ordförande), Oscar Stenström (huvudsekreterare), Urban 

Ahlin, Lena Hjelm-Wallén, Göran Färm, Veronica Palm, 

Leif Pagrotsky, Björn von Sydow, Laila Naraghi, Kent  

Härstedt, Lise-Lotte Lenberg.

VårT kLImAT: Anneli Hulthén (ordförande), Carin Jämtin 

(ordförande), Mats Andersson (huvudsekreterare), Åsa West-

lund, Lena Hallengren, Leif Lindholm, Maja Fjaestad, Sven 

Nyberg, Gert-Inge Andersson, Stefan Edman, Ulf Olsson, 

Jonas Karlsson.

Nu inleder vi del två i rådslagsarbetet. Det är dags att ytter-
ligare konkretisera en socialdemokratisk politik som kan  
förverkligas efter ett maktskifte 2010.

kom meD SynpunkteR och chAttA meD oRDföRAnDenA

hit SkickAR ni eRA  
SynpunkteR och föRSLAG

Under hösten kan du chatta med någon av ordfö-

randena för respektive rådslagsgrupp. Ta chansen 

att ställa dina frågor eller ventilera nya idéer direkt 

till Carin Jämtin, Jan Eliasson, Ylva Johansson och 

Luciano Astudillo. Nedan följer datum och tider 

då chattarna äger rum. 

För mer info, gå in på: socialdemokraterna.se

JObb: Luciano Astudillo

Tisdagen den 23 september, kl 12-13

VårT kLImAT: Carin Jämtin

Tisdagen den 23 september kl 16-17

Vår VärLD: Jan Eliasson

Onsdagen den 1 oktober kl 15-16

VäLFärD: Ylva Johansson

Tisdagen den 14 oktober kl 13-14

chAttA meD  
oRDföRAnDenA  
föR RÅDSLAGen!

i
metoDDeL – SÅ AnVÄnDeR Du RÅDSLAGSmAteRiALetV

RådslagRådslag

Välfärd

Rådslag

Vårt klimat
JOBB
Rådslag

Du som medlem hittar fler tips på aktiviteter och material på Sosserian. För mer information gå in på socialdemokraterna.se
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VÄLFÄRD
yrtiotalisterna har börjat gå i pension. 

Hur vill de leva resten av sina liv? Vi tog  

en pratstund med Christina Lyngå, som 

nyligen gick i pension efter 33 års arbete 

som mentalvårdare.

Hon medger flera gånger att hon är lyckligt lottad. Frisk 

och med ett rikt socialt liv. Som aktiv socialdemokrat i 

Huddinge – Christina sitter som ersättare i kommunfull-

mäktige, ledamot i samhällsbyggnadsnämnden, nämnde-

man i kammarrätten i Stockholm och som ledamot i över-

vakningsnämnden – har hon heller inga problem med att  

fylla sin fritid.

34 år gammal utbildade sig Christina Lyngå till men-

talskötare och var sedan med och öppnade den psykia-

triska avdelningen på Huddinge sjukhus. Där arbetade 

hon sedan kvar under hela sitt arbetsliv. Varje arbetsdag, 

kvart i sju på morgonen, fanns Christina på plats på av-

delning M 78.

– Jag hade egentligen kunnat fortsätta jobba men 

det kändes lagom att sätta en punkt någonstans, berättar 

Christina som under årens lopp vidareutbildade sig till fa-

miljeterapeut och fördjupade sig i patienter nedbrutna av 

långa asylprocesser. 

Förra året gick hon i pension vid 65 års ålder. Men ett par 

timmar i veckan är hon fortfarande på avdelningen.

– Jag har ett uppdrag som gäller ett par familjer, men 

jag vill inte binda mig så till den grad att jag inte kan vara 

på vårt sommarställe på Bohuslän tre till fyra månader om 

året, säger hon. 

Christina bor tillsammans med en gammal vän, Ker-

stin, i ett litet radhus i Huddinge. Så småningom skulle 

de gärna flytta till något mindre, gärna enplansbostad, 

och istället vara mer i Bohuslän. De har ställt sig på kö för 

65+boende.

Annars bekymrar hon sig inte särskilt mycket över 

framtiden, att hon ska få den omsorg hon behöver.

– Jag är så privilegierad. Vi har många unga vänner. 

Min närmaste vän är läkare och min son och sonhustru är 

sjuksköterskor. Det är en oerhörd trygghet. Jag har dess-

utom alltid varit så frisk och det utgår jag från att jag ska 

fortsätta att vara, säger hon.

Om pensionärslivet säger hon att det är skönt att inte 

behöva gå upp på morgonen längre. Samtidigt har pen- 

sionen inneburit att hon fått en förhållandevis låg inkomst. 

– Tack vare de arvoden jag får från mina politiska upp-

drag har jag det ändå bättre än många jämngamla kamra-

ter. Jag tycker det är surt att många av dem ska klara sig 

på 9 000 kronor i månaden, det är inte lätt, säger Christina 

som är besviken på att den borgerliga regeringen inte  

låtit pensionärerna få ta del av jobbavdraget.

Att gå i pension, 
blev det som hon tänkt sig?
–  När jag var yngre trodde jag nog att jag skulle gå i pen-

sion tidigare. Men jag hade utan problem kunnat arbeta 

längre. Överlag är vi dåliga på att ta tillvara på de erfaren-

heter som vi äldre har, särskilt inom sjukvården där man 

tvingat alldeles för många att gå för tidigt.

Bortsett från boendet är det den sociala biten som 

många äldre oroar sig över, tror Christina. Många är rädda 

för att bli ensamma och isolerade. 

– Grannsamverkan påverkar oss väldigt mycket.

Att vi hälsar på varandra i hissen. Här hoppas jag att 

samhället kan vända den egoistiska spiralen vi befin-

ner oss i, att vi förmår tänka på annat än oss själva  

– det här med solidaritet. Det är väl därför jag håller på 

med politik.

Hallå där Gun-britt Andersson…

Varför behövs allmännyttan?
– Att ha ett stort utbud med bra bostäder, byggda för att  
tillgodose breda gruppers behov och med rimliga hyror ger 
bättre sammanhållning och minskad segregering. I många 
andra europeiska länder har man istället ”social housing”, sub-
ventionerade bostäder byggda särskilt för dem som har det 
sämst. Det är en beprövad dålig modell som leder till segrega-
tion och präglas av torftig standard och dåligt underhåll. 

Det råder brist på hyreslägenheter i stor-
städerna – varför byggs det ändå för få?
– Den borgerliga regeringen och borgarstyrda kommuner 
verkar ha inlett en offensiv mot hyresrätten. Man har tagit bort 
investerings- och räntebidragen så att nyproduktionen av  
hyresrätter nästan upphört och man säljer ut allmännyttiga 
hyresfastigheter. Vi vill förbättra förutsättningarna för hyres-
rätten. När det finns ekonomiskt utrymme vill vi sänka eller ta 
bort fastighetsskatten för hyresfastigheter. Därutöver kan det 
i vissa lägen med vikande konjunktur finnas behov av riktade 
stöd, exempelvis för byggande av billiga hyresrätter för  
ungdomar och studerande. Bostadsgruppen vill också att  
kommunerna ska kunna bestämma mer om upplåtelseformer 
i sina detaljplaner.

Hur många lägenheter behöver byggas?
– Runt 40 000 lägenheter om året. Vi har nästan kommit upp i 
den siffran under senare år men nu minskar byggandet av 
framför allt hyresrätter. Nyproduktionen är viktig för att un-
derlätta rörligheten på bostadsmarknaden så att beståndet 
kan utnyttjas så väl som möjligt. När bostads- eller hyresrätter 
byggs för äldre i den stora och resursstarka 40-talistgeneratio-
nen frigörs andra bostäder för barnfamiljer, ungdomar och 
andra. En annan central uppgift nu är upprustningen av miljon-
programsområdena. Här finns redan exempel på hur kommu-
nerna i samverkan med de boende, bostadsföretag, förenings-
liv och näringsliv kunnat genomföra ordentliga lyft av hela 
områden. Vi ser stora behov av att energieffektivisera och  
klimatanpassa boendet. När man gör det är det viktigt att 
man samtidigt ser till de samlade behoven av förnyelse och 
utveckling av bostadsområdena.

är allmännyttans ställning hotad? 
– Egentligen inte. Allmännyttan är ekonomiskt starka och vitala 
aktörer runt om i landet. De har ofta ett brett och självklart 
folkligt och politiskt stöd vid sidan av de privata fastighets-
ägarna. Samtidigt är det viktigt att vi nu i förhållande till EU:s 
regelverk försvarar allmännyttan som ett instrument för en  
socialt sammanhållande och fungerande bostadspolitik. Det 
är regeringen som hittills varit passiv och destruktiv. 

med dagens bruksvärden är det svårt att 
få någon att bygga hyresrätter. Hur löser 
vi det, utan stora subventioner?
– För det första vill vi sänka fastighetsskatten för hyresfastig-
heter men parterna på bostadsmarknaden måste också ta sitt 
ansvar för en fungerande hyressättning där lägesfaktorn kan 
behöva spela en större roll. Och allmännyttan måste självklart 
vara affärsmässig samtidigt som man upprätthåller sitt breda 
sociala uppdrag för sammanhållning. 

llt pekar på att välfärden blir den stora 

frågan i valet 2010. Det är också i synen 

på välfärden som den stora ideologiska 

skiljelinjen mellan högern och social-

demokraterna blir allra tydligast. 

– Vår syn på välfärd kan beskrivas med två ord. Det ena är 

mobilisering. Vårt välfärdssamhälle ska fungera så att 

människor blir starkare och får tillgång till sin egen förmåga. 

Varje människa är en resurs, varje människa har värdefulla 

förmågor. Det andra ordet är livsdrömmar. Välfärdssam-

hället handlar inte bara om frånvaro av ofärd, det handlar 

lika mycket om att ge människor möjligheten att tro på 

framtiden, att våga hoppas och satsa, säger riksdagsleda-

moten och tidigare vård- och äldreomsorgsminister, Ylva 

Johansson.

Tillsammans med IF Metalls ordförande Stefan Löfven 

är hon ordförande för rådslaget för välfärd.

Den svenska välfärden står inför stora utmaningar. 

Den största handlar om hur välfärden ska betalas. Den  

demografiska utvecklingen kommer på 15 – 20 års sikt  

att ställa ökade krav på välfärdens finansiering. Att de 

borgerliga vill lösa det genom att låta fler betala privat 

och skapa gräddfiler är ingen större hemlighet.

– Vi socialdemokrater tar ansvar tillsammans, människor 

får alltid en chans till. Grunden måste vara en solidarisk  

finansiering, efter förmåga, och rättvis fördelning efter 

behov, säger Stefan Löfven.

Välfärdens långsiktiga finansiering
Några stora skattehöjningar på arbete är dock inte aktu-

ellt, enligt ordförandena. Istället ligger lösningen på  

finansieringen i fler skattebetalande timmar. Fler måste gå 

från sjukskrivning till arbete snabbare, tiden i studierna 

måste bli effektivare och fler unga måste få chansen att 

komma i arbete snabbare. Fler kvinnor måste få chansen 

till heltid och flyktingar måste få möjlighet att börja jobba  

tidigare. 

– Vi måste också underlätta för människor att vara  

yrkesverksamma, jobba några år till, säger Stefan Löfven.

Den genomsnittliga arbetstiden ligger idag på 30 år. 

Ett förslag från rådslaget är att successivt, fram till 2025, 

öka den tiden till 33 år. För varje år skulle det ge 100  

miljarder i ökade inkomster, något som väl borde täcka de 

kostnader som väntar kring år 2030 då vi kommer att ha 

dubbelt så många över 80 år.

– Det finns många människor idag, inte minst äldre, 

som vill arbeta men som blir bortsorterade. Många får 

uppleva att de inte längre är efterfrågade på arbets-

marknaden redan vid 55 år! Det är inte klokt. Diskriminering 

och fördomar gör att vi går miste om viktig erfarenhet. 

Även unga upplever att det är svårt att ta sig in på arbets-

marknaden, liksom invandrare, funktionshindrade och 

sjukskrivna. Det finns en stor potential i att få in dessa  

människor i arbetslivet, säger Ylva Johansson.

Både Stefan Löfven och Ylva Johansson är kritiska till 

hur de borgerliga under sina två år i regeringsmakten mon-

terat ner såväl sjukförsäkring som a-kassan – den svenska  

modellen är hotad. Men också socialdemokraterna har 

anledning att vara självkritiska, menar de. Inte minst för 

att partiet ibland tenderat att försvara systemen istället 

för att företräda medborgarna.

– Även vår politik hade brister, allt för många unga 

människor föll mellan stolarna och hamnade i sjuk- och akti-

vitetsersättning, säger Ylva Johansson. Jag blir upprörd när 

jag träffar funktionshindrade eller psykiskt sköra personer 

som aldrig har fått en chans till jobb och arbetskamrater, 

att få göra nytta och tjäna sina egna pengar. Att ge alla 

människor en chans och en chans till, att ge stöd och hjälp 

till jobb och eget liv, det måste ha högsta prioritet.

Framtidens välfärdsproffs
Andra stora välfärdsfrågor rör rekryteringen av personal 

till välfärdssektorn. Att privata entreprenörer ofta får bättre 

betyg av personalen är något vi måste ta till oss, menar 

Ylva och Stefan. Socialdemokraterna måste vara öppna 

för olika driftsformer inom många delar av välfärden. 

Rådslaget föreslår exempelvis att man öppnar upp 

både för privata entreprenörer, kooperativ och för själv-

förvaltande enheter, så kallade intraprenader, inom skola, 

förskola, äldreomsorg och primärvård, där personalen ska 

kunna få styra över sin budget och få del av effektivise-

ringsvinster som man själv har skapat. 

Däremot måste det vara ett grundläggande krav att 

skattefinansierad verksamhet används effektivt och får 

största möjliga nytta där behoven är störst. Plånboken  

ska inte få styra vem som får vård först och vårdcentraler 

ska startas där de behövs och inte enbart där det för den 

privata aktören är mest lönsamt. 

– Det regeringen gör nu är att låta privatbetalande 

patienter gå före. Den som har en privat sjukvårdsförsäk-

ring eller en tjock plånbok ska få snabbare vård än den 

som är mer sjuk. Man delar upp patienterna i ett A- och 

ett B-lag på ett sätt som vi aldrig kan acceptera. Det  

pågår ett systemskifte i de moderata landstingen. Man 

skapar en vårdmarknad, säger Ylva Johansson.

Privatiseringar slumpar bort 
skattebetalarnas pengar
Rådslaget vill också införa en ny nationell lagstiftning som 

sätter stopp för försäljning av offentlig verksamhet på icke 

marknadsmässiga villkor. Stötande exempel på omfattande 

vinstuttag från offentligt finansierade skolor, sjukhus och 

vårdcentraler visar att den politiska kvalitetskontrollen och 

regelverket inte fungerar, menar man. Likadant är det heller 

inte rimligt att personal kan överta offentlig egendom för 

att sedan med stor vinst omedelbart sälja den vidare till 

privata aktörer. 

– Någon typ av reglering måste vi ha. Dessutom vill vi 

ha en tydlig nationell certifiering för alla offentligt finansie-

rade utförare inom hälso- och sjukvården, både offentliga 

och privata. Det ska inte vara frivilligt att följa riktlinjerna, 

det ska också finnas krav på kvalitet och öppenhet i all 

skattefinansierad verksamhet, konstaterar Ylva Johansson. 

Ylva och Stefan om…

Hyresrätten
Ylva: – Ett måste. Att ta bort dem är att begränsa männis-

kors frihet, framför allt för de unga. De borgerliga säljer ut 

gemensamma värden mot bättre vetande, av ideologiska 

skäl. Det är skandal!

morgondagens pensionärsbostäder
Ylva: – Många äldre vill flytta till en bostad där man kan få 

gemenskap och trygghet, där man kan äta tillsammans 

med andra och umgås om man vill. Man ska kunna flytta 

till ett sådant boende när man själv vill, även om man  

inte är jättesjuk. Därför behövs nya mellanformer. Många 

vill ha ett guldkantsboende på ålderns höst. Detta har  

marknaden ännu inte kunnat lösa.

broar tillbaka
Stefan: – I den generella välfärden ska alla människor  

känna att det finns en bro tillbaka. Vi vill stimulera arbets-

marknadens parter – arbetsgivare och anställda – att sluta 

avtal om hur rehabiliteringskedjan ska se ut. Det är ändå 

de som bäst vet vad som behövs.

”fyRtiotALiSteRnA StÄmpLAR ut”

chRiStinA om nÅGRA RÅDSLAGSföRSLAG
• S vill införa introjobb för unga, där äldre 
kan vara handledare. Det ger de unga en för-
sta fot in på arbetsmarknaden och de äldre 
nya arbetsuppgifter och förutsättningar att 
orka jobba fram till pension.

Christina: 
– Det låter bra - jag skulle gärna ha velat vara 
en sådan handledare och ge en personlig  
introduktion.

•	 S	 vill	 införa	 generationsväxlingsprogram	
där unga anställs parallellt på arbetsplatser där 
många går i pension samtidigt. 

Christina: 
– mycket bra! Det blir problem när många är 
nya samtidigt med risk för maktstrider och 
motsättningar.

a

Stefan Löfven och Ylva Johansson.

Christina Lyngå, som nybliven pensionär efter 33 års 
arbete som mentalvårdare.

inteRVJu meD  
yLVA JohAnSSon och  
StefAn LöfVen

Gun-britt Andersson, vice ordförande i 
socialdemokraternas bostadspolitiska arbetsgrupp.
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Lämningar och hämtningar, storhandlingar och matlag-

ning, läxläsning och nattning – så ser vardagen ut för 

de flesta av Sveriges en och en halv miljon barnfamiljer. 

En av dem är trebarnsfamiljen Hedin.

När vi hälsar på en onsdags kväll i början av juli för att  

diskutera livspusselfrågor är det ovanligt tomt i parhuset i 

Tullinge, söder om Stockholm. Äldsta sonen Adam, 12, är 

på fotbollsmatch och syskonen Axel, 8 och Lova, 6, är hos 

mormor under en sommarvecka. 

Under tiden passar föräldrarna Lisa och Samuel He-

din på att jobba på lite extra de sista dagarna innan de 

går på semester. Båda jobbar heltid. Samuel jobbar på 

försäkringsbolag. Lisa är utbildad sjuksköterska, men job-

bar nu som PR-konsult.

– Jag hittade ett arbete som jag tycker känns roligare.  

Det finns inte så mycket karriärvägar inom vården. Det 

borde finnas vidareutbildning för sjuksköterskor med 

särskild inriktning på ledarskap, säger Lisa som också är 

positiv till s-rådslagets förslag om ett chefrekryterings-

program inom välfärdssektorn. 

Naturligtvis är tiden en bristvara även för Lisa och 

Samuel. Som för så många andra småbarnsföräldrar är 

det ett ständigt pusslande för att få vardagens alla akti-

viteter att gå ihop. Men att gå ner till deltid är inte ett 

alternativ för någon av dem.

Flexibla arbetstider en stor hjälp
– Vi har båda skapande och kreativa jobb och då är 

arbetstiden inte upplagd så. Den är inriktad på presta-

tion. Då är det viktigare att kunna jobba flexibelt. Jag har 

exempelvis möjlighet att gå tidigare från mitt jobb och 

hämta två till tre gånger i veckan. Sen plockar jag upp 

min bärbara dator på kvällen och jobbar igen de där tim-

marna. Att ta med sig jobbet hem är ju något som ofta 

beskrivs som negativt, men för oss är det en extrem hjälp, 

säger Samuel.

Han får medhåll från Lisa:

– Det här är ett aktivt val. Vi gillar våra jobb, men det 

innebär också att vi har en högre flexibilitet och potential 

att hantera en mer stressad vardag jämfört med exempel-

vis när jag arbetade som sjuksköterska. Sen måste man 

inse att dygnet är ändligt. Vi har exempelvis offrat våra 

egna hobbyer, på vår lediga tid prioriterar vi familjen. 

Ända sedan valet 2006 har kostnaden för hushållsnä-

ra tjänster varit en het fråga. Socialdemokraterna är starkt 

kritiska till regeringens subventioner – de gynnar bara rika 

oavsett om man har små barn eller inte. 

Även Samuel och Lisa är tveksamma till ett riktat bi-

drag till vissa grupper. Samhället kan inte lösa allt, menar de. 

– Här stampar man väldigt mycket in i den privata mil-

jön. Jag tycker att det är en livsprioriteringsfråga. Då är 

det bättre att satsa på de traditionella basverksamheter-

na: effektiv sjukvård, trygga barn i skolan, att dagis funkar 

och att någon tar hand om farmor, säger Samuel.

Både Lisa och Samuel tycker att det är bra att social-

demokraterna föreslår satsningar på skola och förskola. 

Men skoldebatten har hamnat helt fel, menar de båda. 

Inte minst när det gäller betygsfrågan.

– Det är en fråga som inte har någon som helst för-

ankring i verkligheten. Vi har tre barn som går i skolan 

och jag saknar absolut inte information om hur det går 

för dem – tvärtom. Vi får omfattande kommentarer, som 

säger mer än en siffra i ett kuvert på avslutningsdagen, 

menar Samuel.

Då skulle det vara mer intressant om skolan utvecklade 

sina pedagogiska modeller eller stod till tjänst med  

exempelvis läxläsning på skoltid, tycker Lisa.

De är båda positiva till att höja taket i föräldraförsäk-

ringen så att även de som tjänar lite mer känner att de 

får tillbaka något. Samuel gillar s-rådslagets förslag om en 

jämställdhetsbonus för arbetsgivare, som gynnar de för-

äldrar som tar ut föräldraförsäkringen på ett jämställt sätt. 

Lisa är mer tveksam. 

– För mig är det en viktigare fråga att män och kvin-

nor tjänar lika mycket i lön än att man tvingar den ena par-

ten att ta ut sin del av föräldraförsäkringen.

Ett problem med dagens individualiserade samhälle 

är att man i allt mindre utsträckning tar hjälp av varan-

dra, tycker både Samuel och Lisa. Alla föräldrar tar var-

sin bil och kör sina respektive barn till den gemensamma  

fotbollsträningen.

– När jag gick på dagis på det glada 70-talet var en 

mamma hemma med flera magsjuka barn. Något sådant 

skulle vara helt otänkbart idag. Vi är för inställda på hur 

samhället kan lösa våra problem, istället borde vi fråga 

oss: hur kan jag hjälpa de som bor runtomkring, säger Lisa.

n offensiv näringspolitik och arbetsmark-

nadspolitiska åtgärder av god kvalitet  

– så ser socialdemokraternas nya jobb-

politik ut. Tjänstesektorn och entrepre-

nörerna är i fokus – liksom en bredare diskussion om 

arbetslivets villkor.

Riksdagsledamöterna Sven-Erik Österberg och Luciano 

Astudillo är ordförande för rådslagsgruppen som under 

det gångna året arbetat med att mejsla fram en ny social-

demokratisk jobbpolitik. 

Vid jobbtoppmötet i maj presenterades 124 konkreta 

förslag för att skapa fler jobb och dessa är nu utgångs-

punkten för en fortsatt diskussion i rådslagsarbetets  

andra del.

Den stora skillnaden mellan socialdemokratisk och 

borgerlig jobbpolitik handlar, enligt de båda ordförande-

na, om att socialdemokraterna har en helhetssyn på jobb-

politiken. Där är a-kassan en viktig del – men långt ifrån 

allt. 

– Vi måste se var de nya jobben växer fram och sti-

mulera det genom forskning, utveckling och investeringar, 

inte minst inom tjänstesektorn. Det handlar om ekonomisk 

politik, näringspolitik, villkoren på arbetsmarknaden och 

balansen mellan jobb och fritid. Att arbetstagarna ska 

kunna påverka innehållet i sitt arbete så att vi orkar jobba 

längre, säger Luciano Astudillo.

Utökad roll åt arbetsförmedlarna
Om man sen blir arbetslös kräver det mer än en a-kassa, 

menar han. Det krävs en aktiv arbetsmarknadspolitik – en 

arbetsförmedlare och arbetsmarknadsutbildningar så att 

människor får rätt stöd och insatser från början. 

– Vi skulle snarare vilja se att arbetsförmedlarna får 

en utökad roll, att människor kan få hjälp från arbetsför-

medlingen också när de vill byta jobb, säger Sven-Erik 

Österberg

Att värna den svenska modellen och stärka fackfören-

ingarnas ställning är också angeläget i en tid då de svenska 

kollektivavtalen diskuteras mer än någonsin. 

– Den borgerliga regeringen talar gärna varmt om  

parterna men har inte gjort något annat än att försvaga 

facket. Sedan de tillträdde har de inte lagt ett enda  

förslag som har varit negativt för Svenskt Näringsliv,  

konstaterar Sven-Erik Österberg. 

Under jobbtoppmötet blev det också tydligt att  

rådslagsgruppen vill lägga mer fokus på entreprenörer 

och företagare. 

– Även entreprenörerna har rätt till någon slags 

trygghet liknande det som löntagarna har. De måste också 

kunna få ha en dålig affärsidé och ändå ha möjlighet att 

komma tillbaka. Vi föreslår även en rad konkreta förslag 

på hur vi får bukt på onödigt regelkrångel. Det måste ock-

så bli enklare att kunna gå från att vara löntagare till före-

tagare och tvärtom. Det handlar om klassisk ideologi: 

människor oavsett bakgrund ska ha möjlighet att studera. 

Samma ska gälla för företagande. Alla som har en god  

affärsidé ska kunna förverkliga den – oavsett om du har 

en pappa som kan langa upp ett startkapital eller inte,  

säger Luciano Astudillo.  

regeringens finanspolitiska haveri
Samtidigt, utan stabila finanser spelar det ingen roll hur 

hårt man driver arbetslinjen – några nya jobb lär ändå inte 

växa fram, påpekar Sven-Erik Österberg:

– Under vårt regeringsinnehav hade ordning och 

reda i ekonomin högsta prioritet. Vi ser nu hur regeringens 

ekonomiska politik misslyckas med rekordhög inflation 

och en tillväxt som går ner, samtidigt som Riksbanken  

höjer räntan. 

Men också socialdemokraterna har anledning att  

vara självkritiska. Det är framförallt i kvaliteten i de arbets-

marknadspolitiska åtgärderna som det har brustit.

– Där har det varit för mycket vuxendagis över 

många av åtgärderna. LO-medlemmarna är de som har 

varit mest kritiska, de har konkreta erfarenheter av det här. 

I rådslaget har vi därför fokuserat extra mycket på att åt-

gärderna ska vara individanpassade och av god kvalitet, 

säger Sven-Erik Österberg.

Arbetslivet, arbetsmiljö, inflytande och makt får också 

större utrymme i jobbrådslagets andra omgång.

– De senaste tjugo åren har det ställts tuffare krav på 

människor, också på jobbet. Många upplever stress och 

får problem, både fysiskt och psykiskt. Tack vare forskning 

och medicinska framsteg är vi friskare och vi lever längre, 

samtidigt lämnar vi arbetslivet i förtid. Vi måste titta på 

vad det kan bero på: korta, otrygga anställningar, ett glo-

balt tryck på både offentlig och privat sektor, otrygga an-

ställningar ökar, inte minst bland unga människor, många 

upplever att de har ett litet inflytande över sitt arbete,  

säger Luciano Astudillo.

Luciano och Sven-Erik om…

Lavaldomen
Sven-Erik: – En frustrerande dom som skakar om något 

som är oerhört viktigt för oss. Den borgerliga regeringen 

är nu ansvarig att stå upp för något som de säger sig  

värna om – den svenska modellen. Det kommer vi att jaga 

dem om under resten av mandatperioden.

En obligatorisk a-kassa
Sven-Erik: – Jag tror inte ett ögonblick på att den kommer 

att bli verklighet. De borgerliga kommer inte att kunna 

tvångsbeskatta deras kärnväljare som idag inte är med i 

a-kassan med 5 000 kronor i månaden. De är allergiska 

mot skatter. A-kassan går mot ett haveri.

Det nya Saltsjöbadavtalet 
Luciano: – Det är jättebra att vi har den här andan av sam-

arbete mellan arbetsgivare och fack. Inför de kommande 

samtalen hoppas jag att man hittar en rimlig balans  

mellan de krav som den nya arbetsmarknaden ställer och 

de problem vi ser med fler otrygga och tidsbegränsade 

anställningar.

E

inteRVJu meD  
SVen-eRik öSteRbeRG och  
LuciAno AStuDiLLo

ViktiGASte
föRSLAGen

• Investera i fler välfärdsproffs, personalens kompetens och förebyggande friskvård. • Ge alla rätt att välja mellan  
offentliga, privata, kooperativa eller andra utförare, kombinerat med starkare krav på kvalitet och rättvis fördelning. 
• ”medborgarcentrum” i varje kommun, för vägledning om all offentligt finansierad verksamhet. Starkare broar  
tillbaka för sjukskrivna. Ge parterna ökat ansvar för rehabilitering och nytt system för dem som i dag ”faller mellan 
stolarna”. •  En tredelad föräldraförsäkring. • En ny individuellt anpassad introduktion för nya svenskar.  
Fler frågeställningar och mer material om rådslaget finns på socialdemokraterna.se

VÄLFÄRD

Familjen Hedin. Lisa, 35, Samuel, 33, Lova, 6 och Axel, 8 (Adam, 12, var borta på fotbollsträning). 
En av Sveriges en och en halv miljon barnfamiljer.

LiVet meLLAn 
hÄmtninG 
och LÄmninG
tRebARnSfAmiLJen heDin puSSLAR 
föR Att fÅ VARDAGen Att GÅ ihop

Luciano Astudillo och Sven-Erik Österberg.
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Underlaget för mötet var en rapport som tagits fram ge-

nom partiets rådslag för sysselsättning. Där nämns 124 

förslag för en ny jobbpolitik. 

Partiordförande Mona Sahlin inledningstalade och 

konstaterade att det inte längre får råda någon tvekan 

kring att jobben har högsta prioritet för socialdemokra-

terna.

– Jag vill inte att vi någonsin mer ska kunna beskyllas  

för att ha glömt bort det viktigaste, nämligen jobben,  

sa Mona Sahlin inför 300 representanter från parti- 

distrikt och fack.

Samtidigt dömde hon ut den borgerliga alliansens 

jobbpolitik, som inte lyckats bryta utanförskapet. Två av 

tre som prövat den borgerliga regeringens nystartsjobb 

återgår till arbetslöshet.

– De sa att de skulle stå för arbetslinjen, men nu ökar   

socialbidragen, sa Mona Sahlin och tillade att jobbtill- 

växten stannar av och att satsningarna på dem längst från 

arbetsmarknaden har misslyckats. 

I sitt anförande fokuserade Sahlin också på entrepre-

nörerna och tjänstesektorn där socialdemokraterna vill att 

Sverige ska ligga högre i förädlingskedjan än ”diskbänkar 

och gräsmattor”. 

– Industrin är klassisk mark för oss och ska så förbli, 

men det får inte göra oss blinda för den sektor som växer 

snabbast.

Hon poängterade att partiet vill satsa på mer bransch-

samtal, mer forskning och mer samverkan samt satsa på 

att skapa nya jobb på utsatta orter. Utbildning ska dessut-

om finnas tillgänglig genom hela livet.

Mötet avrundades med att partistyrelsen beslutade 

om den nya inriktningen på jobbpolitiken. För övrigt det 

första offentliga partistyrelsemötet någonsin.

Hallå där… 

Anna Thoursie, utredningschef på  
kommunal. Vad har regeringens föränd-
ringar av a-kassan fått för konsekvenser?

– Arbetstagarnas styrkepositioner på arbetsmarknaden 

har kraftigt försvagats. A-kassans funktion som ekonomisk 

trygghet om man blir arbetslös har försämrats och man 

har gjort neddragningarna inom utbildningar för vuxna. 

Dessutom har de höjda avgifterna för medlemskap i  

a-kassa och fack inneburit ett kraftigt medlemstapp, 

främst för a-kassorna men även för fackföreningarna. De 

personer som lämnat a-kassorna, cirka en halv miljon, står 

nu helt utan ett inkomstrelaterat skydd om de skulle bli 

arbetslösa.

Ska vi ha en obligatorisk a-kassa? 
– Jämfört med internationella förhållanden är den svenska 

arbetsmarknaden i stor utsträckning reglerad av kollektiv-

avtal, inte lagstiftning. En sådan ordning kräver avtals- 

slutande parter med hög legitimitet, alltså en hög  

organisationsgrad såväl på arbetstagar- som på arbetsgi-

varsidan. I länder med obligatorisk arbetslöshetsförsäk-

ring är den fackliga anslutningen oftast mycket lägre än i 

länder med frivilliga, fackliga a-kassor. Den forskning som 

gjorts tyder på att frivilliga, fackliga a-kassor kan främja en 

hög facklig organisationsgrad men det är inte ordentligt 

klarlagt hur sambandet ser ut. 

– Vill vi ha en arbetsmarknad som regleras av kollek-

tivavtal – jag vill det – så är det en riskfylld strategi att 

överge det nuvarande systemet. Det fungerade bra i be-

tydelsen att den stora majoriteten valde att vara med när 

a-kasseavgifterna var lägre och inte berodde på risken att 

bli arbetslös. Istället betalades kostnaderna i högre ut-

sträckning av skattemedel.

Hur ser ett bra socialdemokratiskt 
förslag ut? 
– Det bygger på att man balanserar inkomsttrygghet vid 

arbetslöshet med höga krav på att aktivt söka arbete – ett 

måste för att a-kassan ska ha en hög legitimitet bland 

dem som betalar de största kostnaderna, alltså skattebe-

talarna. Arbetslöshet drabbar främst låginkomsttagare 

men om de flesta som jobbar kan räkna med att få 80  

procent i ersättning om de blir arbetslösa ökar systemets  

legitimitet ytterligare utan att det behöver kosta så mycket 

mer. I ett sådant system kan jag tänka mig en gradvis ned-

trappning av taket så att medel- och höginkomsttagare 

inte kan få 80 procent i ersättning under lång tid, säg ett år. 

– Däremot kan jag inte tänka mig att låginkomsttaga-

re ska få lägre än 80 procent i ersättning och inte heller en 

bortre gräns i a-kassan. Ordentliga kontroller av att de 

som får a-kassa ger liknande 

effekter som en bortre 

gräns. Ett bra förslag 

innehåller också 

vidareutbildning 

för vuxna. Det 

handlar också 

om att kunna 

skaffa sig kun-

skaper som är 

användbara på 

arbetsmarknaden, 

nu och i framtiden.

Det SkApAnDe 
ARbetSLiVet 

S

Jobbtoppmöte om  
föRetAGAnDe och tRyGGhet 
SociALDemokRAteRnAS Jobbtoppmöte i mAJ SAmLADe fLeRA hunDRA SociALDemokRAteR  
Som ViLLe DiSkuteRA pARtietS fRAmtiDA ARbetSmARknADS- och nÄRinGSpoLitik.

På jobbtoppmötet talade mona Sahlin bland annat om små-
företagarnas villkor.

ka vi få fler att jobba fram till pensionen 

måste samhället skapa ett mer hållbart  

arbetsliv. Det är en av vår tids största ut-

maningar. På hemtjänstlaget i stadsdelen 

centrum i Göteborg har man låtit de anställda omorga-

nisera arbetet – med stor framgång. 

Ett skapande arbetsliv är en avgörande del av en starkare 

arbetslinje – ett mer välkomnande, rättvist och kreativt ar-

betsliv som inte leder till utslagning.

Idag är det inte alltid så. I många yrken har stressen 

och kraven på individen ökat. Många upplever att de sak-

nar kontroll över den egna arbetssituationen. Allt fler 

drabbas av kronisk trötthet och stress. 

Trögrörliga organisationer som inte tar in nya kunska-

per och erfarenheter sliter på människor. Det gäller i hög-

sta grad för kvinnor inom vården och omsorgen.

Ska samhället få fler att orka jobba längre kräver det 

nya och öppnare arbetsplatser, som uppmuntrar dem 

som vill ta på sig nya arbetsuppgifter. Fler ska ha möjlig-

het att utbilda sig och inflytandet över det egna arbetet 

och arbetstiden måste öka. 

På hemtjänstlaget i centrala Göteborg har man goda 

erfarenheter och vet vad det kan betyda. För ett par år 

sedan tog några anställda initiativet till en omorganisa-

tion. 

Istället för att all personal i hemtjänstlaget ägnade sig 

åt samma arbetsuppgifter – omvårdnad, handling och 

städning – skapade de en separat serviceenhet. Två av de 

anställda ägnar sig numera bara åt städning, handling, 

apoteksärenden och annat. De övriga arbetskamraterna 

tar hand om omvårdnaden.

Jenny Karlsson, 32 år, var en av de anställda som tog 

initiativet till omorganisationen.

– När alla gjorde allt räckte tiden inte alltid till åt att 

städa. Blev någon av oss sjuka var det ofta städningen 

som rök först, berättar hon.

Förutom att de äldre fick ha det smutsigt, innebar det 

dessutom extrajobb för personalen som fick kreditera för 

uteblivna städtimmar. 

Jenny Karlsson är inte utbildad undersköterska men 

har arbetat inom hemtjänsten i sju år. I hennes hemtjänst-

lag arbetar knappt 20 personer. 

Omorganisationen har gjort att gruppen som helhet 

fungerar ännu bättre, menar hon.

– Det är mer ordning och mindre konflikter. Det blir 

mindre stress och spring för personalen och de äldre vet 

att de får sin städning och handling. Tidigare handlade 

det mycket om att man skulle hinna med så många som 

möjligt, det var in och ut. Nu kan vi satsa mer på aktivite-

ter – promenader eller att lösa korsord. 

Varje förmiddag, måndag till fredag, ägnar sig Jenny 

och hennes kollega åt handling. På eftermiddagarna stä-

dar de. De trivs med sina arbetsuppgifter.   

Att omorganisationen var lyckad verkar det heller inte 

råda någon tvekan om. Numera har ytterligare ett hem-

tjänstlag i stadsdelen centrum startat en likadan service-

enhet – och fler är på gång.

Fördelen med att det är hemtjänstlaget, och inte en 

entreprenör, som städar är att de redan har en relation 

med de äldre. Hemtjänstlaget har också bra koll på vilka 

som behöver mer hjälp med exempelvis städning, något 

som hjälper kommunen i biståndsbedömningen, konsta-

terar Jenny.

Jenny karlsson och beatriz Alvarez, hemtjänsten i Göteborg.

ENTrEPrENÖrErNA
Småföretagarna behöver bättre trygghet vid 

sjukdom, föräldraledighet och arbetslöshet. 

även de ska kunna få sjuk- och föräldraersätt-

ning under tre år istället för dagens ett år.

Det ska bli lättare att gå mellan anställning 

och entreprenörskap. En särskild trygghetsga-

ranti ska underlätta övergången från lönearbete 

till företagsamhet. Stipendier ska införas för dem 

som vill starta eget. åtgärder för att minska den 

administrativa belastningen på småföretagare.

TJäNSTESEkTOrN
medan den borgerliga regeringen subventione-

rar hushållstjänster som gräsklippning och föns-

terputsning ska socialdemokraterna sikta på 

jobb högre upp i förädlingskedjan. Grunden för 

det är mer utbildning och forskning.

JObbSkAPANDE POLITIk
Större fokus på näringspolitiken: investeringar i 

utbildning, forskning och innovationer, och ut-

veckling av branscher som besöksnäringen och 

upplevelseindustrin.

medan den borgerliga regeringen satsar på 

generella stimulanser av sysselsättningen, som 

sänkt skatt för alla anställda, betonar social- 

demokraterna i stället riktade insatser för dem 

som har allra svårast att få jobb.

TrYGGHET I FÖräNDrING
Fler jobb ska skapas genom ”förändringstrygg-

het”, ett vidare begrepp än det traditionella 

”inkomsttrygghet”. Förutom höga ersättningar 

vid arbetslöshet och sjukdom inbegriper det 

rätten till omställning och utbildning genom 

hela livet.

JObbTOPPmÖTET STAkADE UT 
FYrA OmråDEN FÖr FÖrNYELSE

ViktiGASte
föRSLAGen

• En kompetensförsäkring som ger större möjligheter till utbildning. 
• Arbetssökande ska ha möjlighet att börja en arbetsmarknadsutbildning tidigt under arbetslöshetsperioden. 
Utbildningarna borde också vända sig till tjänstemän och högskoleutbildade som inte hittar jobb. 
• De av oss som inte har hittat ett jobb genom arbetsmarknadspolitiken ska få ett starkare och än mer individ- 
anpassat stöd. De som tagit sin del av ansvaret under omställningen ska ha rätt till ett utbyggt stöd. 
• reparera a-kassan. Vi behöver prioritera bland de förbättringar som kan genomföras. Hur tycker du att arbetslös-
hetsförsäkringen ska stärkas? Fler frågeställningar och mer material om rådslaget finns på socialdemokraterna.se

JOBB
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Socialdemokraterna behöver en ny Afrikapolitik. Det 

internationella rådslagets Afrikagrupp pekar ut fyra om-

råden som är centrala för kontinentens framtid: God 

samhällsstyrning, arbete och tillväxt, hållbar utveckling 

samt fred och frihet. 

– Afrika har förvisso fått mycket uppmärksamhet på senare 

år, men det har framförallt handlat om krig, konflikter och 

elände. Kontinenten rymmer också enorma möjligheter,  

säger Joe Frans, ordförande för gruppen.

Socialdemokratin har länge haft ett djupt engage-

mang för Afrika. Men så länge kontinenten var koloniali-

serad prioriterades kampen för frigörelse. När den nu är 

genomförd – med undantag för Västra Sahara – behövs en 

ny Afrikapolitik som är direkt genomförbar när socialdemo-

kraterna återtar regeringsmakten 2010, menar Joe Frans.

– Utgångspunkterna är desamma som socialdemo-

kraterna en gång i tiden hade när man byggde det  

moderna Sverige. Det är samma värderingar. Det är också 

det som skiljer oss åt från andra svenska politiska partier. 

Vårt fokus ligger inte bara på tillväxttakten. Vi vill öka väl-

färden men också ha en social utveckling som ska komma 

alla till del, säger han.

– Sverige har dessutom en unik position i många afri-

kanska länder. Genom vårt djupt rotade engagemang har 

vi vunnit respekt och har en trovärdighet som vi kan vila 

på i vårt framtida arbete.

Joe Frans räknar upp de fyra områden som är avgö-

rande i en framtida socialdemokratisk Afrikapolitik.

För det första: God samhällsstyrning och demokrati- 

utveckling.

– Fria allmänna val är nödvändigt för en god utveck-

ling. Det krävs starka institutioner och respekt för mänskli-

ga rättigheter. Likaså utbildning på alla nivåer, inte bara 

grundskola och gymnasium, utan också forskning och ut-

veckling. Det är en av de stora utmaningarna. 

För det andra: Arbete och tillväxt.

En socialdemokratisk politik för Afrika bör ha som mål att 

stödja en hållbar och hög tillväxt, full sysselsättning och 

rättvis fördelning.  

– Det kan vara svårt att formulera en vision när vi har 

länder i Afrika som har dubbelsiffrig arbetslöshet, men vi 

måste börja någonstans, säger Joe Frans.

Lika viktigt är det med starka och stabila offentliga  

finanser, liksom att stödja de afrikanska länderna att ut-

veckla generella sociala trygghetssystem – ska människor 

kunna bejaka de stora strukturomvandlingarna som väntar 

måste samhället kunna erbjuda trygghet i förändring.

För att minska fattigdomen krävs också ett reformerat 

jordbruk liksom en ökad och mer rättvis handel.

– EU:s jordbrukspolitik är idag oerhört orättvis mot 

Afrika, det måste förändras. Här borde Sverige tillsam-

mans med de övriga nordiska länderna kunna vara mer 

pådrivande, menar Joe Frans. 

För det tredje: Miljö, energi, klimat och hållbar utveckling.

– Ingen kontinent har hittills lyckats utvecklas och öka 

sin tillväxt utan en ökad energianvändning. Här kan Sveri-

ge som en av de mest framstående i världen på miljötek-

nik bidra med kunnande och spetskompetens. Gruppen 

föreslår bland annat att det skapas en särskild fond för håll-

bar utveckling och miljövänliga investeringar i Afrika.

Afrika drabbas redan idag och sannolikt också i fram-

tiden hårt av klimatförändringarna, påpekar Joe Frans. 

Ökenspridningen och den stigande havsnivån är två teck-

en på detta.

För det fjärde: Fred och frihet.

Som alltid finns det ett starkt samband mellan fattigdom 

och krig. Afrikas råvarurikedomar ligger ofta bakom kon-

flikter och krig, konstaterar rådslagsgruppen. 

Konfliktlösning, säkerhet och fredsskapande mekanismer ska 

vara centrala teman i en socialdemokratisk Afrikapolitik. 

Liksom att främja jämställdhet, fackliga rättigheter och 

bekämpandet av HIV/aids, malaria och TBC.

ny AfRikA-
poLitik!

år arbetsmarknad, klimatet, välfärden, 

säkerheten, europafrågorna och soli-

daritetsarbetet – internationella eller 

nationella angelägenheter?

– Inrikes- och utrikespolitiken flyter allt mer samman. 

Allt hör ihop, säger Jan Eliasson, före detta utrikes- 

minister och FN:s rådgivare i Sudankonflikten. Nu en 

av ledarna för det internationella rådslaget.  

Tillsammans med Margot Wallström, till vardags EU- 

kommissionär i Bryssel, är Jan Eliasson ordförande för 

rådslaget Vår värld. 

Men nu är det mitt i industrisemestern. Margot Wall-

ström befinner sig i Värmland och målar hus och Jan  

Eliasson är på Gotland med barnbarnen. Det får bli en 

gemensam telefonintervju med de två ordförandena.

Den första etappen av rådslagsarbetet visade att det 

finns ett stort intresse för internationella frågor bland de 

socialdemokratiska medlemmarna, berättar de. Inte minst 

för EU och Europa. Efter år av skepticism tycks nu det 

svenska folket allt mer ta EU till sig.

– Vi har nog aldrig haft så stark förankring av EU- 

medlemskapet som nu, säger Margot Wallström. Det är 

bra, för det ger oss en chans att tala om vad vi vill använda 

EU till, tillägger hon. 

EU är också den arena som ger Sverige reellt in- 

flytande i världen, menar både Margot Wallström och Jan 

Eliasson. Just därför är det viktigt att vi sätter ner foten 

kring hur EU ska utvecklas. 

Sveriges fortsatta militära alliansfrihet är ett grundläg-

gande krav som rådslaget tycker att partiet ska stå fast vid. 

– Jag är rädd för en militarisering av EU. EU ska inte 

vara ett militärt samarbete, det ska framför allt vara ett 

ekonomiskt och socialt samarbete och på det sättet arbeta 

för fred, säger Margot Wallström.

Ett svenskt Natomedlemskap är alltså inte aktuellt.  

På den punkten skiljer sig socialdemokraterna från de 

borgerliga. Bland moderaterna är en överväldigande  

majoritet för ett svenskt medlemskap i Nato. Folkpartiet 

har det t.o.m. i sitt program.

Den andra stora skillnaden mellan socialdemokratisk 

och borgerlig utrikespolitik rör synen på biståndet. 

– Här har den borgerliga regeringen bedrivit kreativ 

bokföring och exempelvis kallat uppblåsta skuldav- 

skrivningar för bistånd. Dessutom har de halverat antalet 

mottagarländer och lagt ner viktiga svenska ambassader 

runt om i världen. Också folkrörelsernas internationella 

kontakter har skurits ner, konstaterar Jan Eliasson. 

Också när det gäller synen på EU finns det tydliga 

skillnader – socialdemokraterna driver de sociala frågorna 

och värnar om skyddet för löntagarna, de borgerliga  

prioriterar den inre marknaden.

Socialdemokraterna behöver utveckla och förnya sin 

utrikespolitik. Både Margot Wallström och Jan Eliasson lyfter 

migrationspolitiken som en angelägen och central fråga.

– När jag var utrikesminister blev det väldigt tydligt 

för mig att vi ännu inte har rätt modell för att hantera  

en allt mer gränslös värld. Migrationsfrågorna hänger  

tätt samman med många andra frågor. De gör sig på- 

minda vare sig vi pratar politiska insatser i Nordafrika  

eller Rosengård och vår framtida arbetsmarknad, säger  

Jan Eliasson.

Integrationen är också en av EU:s tre framtida ut- 

maningar, berättar Margot Wallström. De andra två är 

hållbar utveckling och demokrati. 

– Den demografiska utmaningen kommer att tvinga 

oss att öppna upp våra samhällen – vi behöver fundera 

igenom hur vi kan leva tillsammans i mångkulturella  

samhällen, säger Margot Wallström.

När socialdemokrater talar utrikespolitik finns det en 

tendens att ständigt snegla bakåt och jämföra med Olof 

Palmes gärningar. Har Sverige mer eller mindre att säga 

till om i internationella sammanhang idag?

– Skillnaden mellan Sverige idag och på Palmes tid  

är väl att då hade vi inte så många internationella arenor. 

Det såg på ytan kanske ut som vi hade mer färg och kraft 

på hans tid, men idag har vi betydligt fler möjligheter  

att påverka. Världen såg också helt annorlunda ut då med 

ett kallt krig och en järnridå i Europa, säger Jan Eliasson 

och fortsätter:

– Vi ska vara aktiva i det nordiska samarbetet, i Östersjö-

samarbetet, i EU och globalt genom FN. Jag brukar säga 

att vi ska ha fyra hattar på oss och vara aktiva i alla fyra. 

Utrikespolitiken ska vara vår bästa gren, det har det varit 

sen Brantings dagar och så ska det fortsätta att vara.

 

margot och Jan om…

FN
Jan: – FN ska vara normsättande, en global mötesplats, 

men måste reformeras – säkerhetsrådet göras mer re- 

presentativt och vetorätten förändras. Det finns en  

besvikelse idag över att FN inte agerat i en rad folkmords-

situationer. Samtidigt är problemen i dagens värld så  

stora att vi måste börja dela på ansvaret. EU, enskilda  

regeringar, FN, näringslivet, ideella organisationer – alla 

måste ta sitt ansvar.

Afrika
Jan: – Vi behöver mer preventiv konfliktlösning. Idag är 

det för mycket brandkårsutryckningar. Dessutom är det 

viktigt att inte bara beskriva Afrika som mörkt och dystert, 

utan också peka på möjligheterna och det som är ljust – 

som det faktum att vi har en kvinnlig president i Liberia, eller 

att 48 procent av Rwandas parlamentariker är kvinnor.

USA:s näste president
Margot: – Vi hoppas verkligen att vi får en Demokratisk 

president, det är viktigt, också för Europa. De transat- 

lantiska relationerna har varit ansträngda under Bush- 

administrationens tid. Ett område vi måste fortsätta att 

hålla ett öga på är frihandeln, protektionismen har fått en 

populistisk prägel. USA måste också bättre leva upp till 

folkrätten och de mänskliga rättigheterna. 

V

Jan Eliasson och margot Wallström.

inteRVJu meD  
mARGot wALLStRöm och  
JAn eLiASSon

Svenskt bistånd ska framförallt användas för att bekämpa 

fattigdom. – Idag går en för liten andel av Sveriges och 

världens bistånd till fattigdomsbekämpning, säger 

kent Härstedt, riksdagsledamot (s) och ordförande för 

det internationella rådslagets biståndsgrupp.

I en rapport har rådslagsgruppen försökt att ge en samlad 

bild av vad en modern socialdemokratisk biståndspolitik 

bör innehålla. 

– Solidaritetstanken är grunden för hur socialdemo-

kraterna ser på biståndet. Det handlar inte om att vi ska få 

ut någonting av det. Vi investerar inte i miljö på andra si-

dan Östersjön för att vi ska få bättre miljö här i Sverige. 

För socialdemokraterna handlar bistånd om solidaritet 

med de fattiga, exploaterade och utsatta och alla männis-

kors lika värde. Jämställdhets- och rättviseperspektivet är 

tydligt, säger Kent Härstedt.

Biståndspolitik innebär oundvikligen att olika målsätt-

ningar ställs emot varandra: miljö, mänskliga rättigheter, 

farliga sjukdomar och fattigdomsbekämpning är några 

exempel. 

Alla är de angelägna områden. Men fokus måste 

ändå ligga på att minska fattigdomen – det är det vikti-

gaste steget mot en mer rättvis värld, konstaterar Kent 

Härstedt.

Biståndet har på senare år fått en hel del kritik. Den 

gångna högkonjunkturen innebar att biståndet – en pro-

cent av BNI – snabbt växte sig stort. Samtidigt kom flera 

kritiska rapporter om brister i kontroll och ekonomisk han-

tering, bland annat från Riksrevisionsverket.

– Till viss del måste vi ta till oss av kritiken. Vi fick växt-

värk och la inte tillräckligt med kraft på att kontrollera att 

pengarna gick dit de verkligen skulle. Biståndet ska gå till 

rätt saker. Vi socialdemokrater ska vara de första att värna 

om hur svenska skattemedel används och eftersträva kva-

litet i biståndet.

Rådslagets biståndsgrupp föreslår bland annat att 

myndigheten Sadev, som den förra socialdemokratiska 

regeringen tog initiativ till, ytterligare bör utvecklas.  

Sadev ligger idag i Karlstad och ägnar sig åt att granska 

måluppfyllelsen med biståndet.

– De senaste åtta, nio åren har biståndet nästan för- 

dubblats. Då räcker det inte med 35 personer i Karlstad, 

konstaterar Kent Härstedt.

Sverige måste också bli bättre på att använda sig av 

det faktum att man är en stormakt i biståndssammanhang. 

Trots att vi är bland de länder i världen som ger mest per 

invånare har vi fortfarande bara en enda gästprofessor i 

biståndskunskap. På svenska universiteten måste man 

idag ta in utländska lärare som får undervisa i bistånds-

kunskap.

– Det är ganska anmärkningsvärt att en biståndsstormakt 

som Sverige inte har kommit längre, säger Kent Härstedt.

Satsning på forskning
Förutom en tydlig satsning på forskning i ämnet, föreslår 

rådslagsgruppen att man etablerar en svensk tankesmedja, 

specialiserad på utvecklingsfrågor. 

Miljö och klimat är ett annat viktigt område där  

Sverige – som ett av världens främsta länder inom miljö-

teknik och miljökunnande – måste hitta nya sätt att dela 

med sig av sina kunskaper. 

Också när det gäller mänskliga rättigheter och demo-

krati önskar rådslagsgruppen se en mer aktiv roll från  

Sveriges sida.

– När den nuvarande regeringen satt i opposition  

gapade de sig hesa vad gäller brist på mänskliga  

rättigheter i Kina. Men inför OS satt de knäpptysta. De  

arrangerade inga seminarier eller aktiviteter. Likadant är 

det fel av regeringen att i det här läget dra in stödet till 

det ryska demokratiarbetet.  

Sverige bör i framtiden också stimulera svenskt före-

tagsengagemang i upphandling av bistånd samt göra en 

ordentlig satsning på mikrolån, menar Kent Härstedt.

Likadant borde vi lägga mer kraft på att utveckla  

vår medlings- och konfliktkompetens. Ett område där  

det svenska anseendet idag är erkänt högt – frukten  

av decennier av socialdemokratiskt statsmannaskap och  

diplomatisk skicklighet, bland annat tack vare personer 

som Rolf Ekéus och Jan Eliasson.

– Här har Sverige legat på tok för lågt. Vi vill bygga 

upp en kapacitet där vi erbjuder svenska enskilda  

sändebud med personlig kompetens. Det behöver inte 

nödvändigtvis vara medlingsuppdrag under FN-flagg, 

sammanfattar Kent Härstedt.

biStÅnDet
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Sverige behöver bli bättre på att välkomna nya svensk-

ar och ta tillvara deras resurser i arbetslivet. Vi måste 

anpassa vår lagstiftning inför en kommande arbets-

kraftsinvandring och bli bättre på att hantera situatio-

nen för de papperslösa. Det föreslår rådslaget Vår 

värld i en rapport om den socialdemokratiska migra-

tionspolitiken.

Svensk migrationspolitik – och socialdemokratisk inte 
minst – har under årens lopp fått utstå en hel del kritik, 
konstaterar Veronica Palm, riksdagsledamot (s) och ordfö-
rande för rådslagets migrationsgrupp. 

Sverige har å andra sidan också tagit ett stort ansvar: 
genom vårt nationella flyktingmottagande, genom ett 
starkt ekonomiskt stöd till FN:s flyktingkommissarie och 
genom ett stort mottagande av kvotflyktingar. 

– Det är viktigt att poängtera att migrationen är ett 
globalt ansvar, ett gemensamt ansvar.  Men också att mig-
ration inte alltid är av ondo, säger Veronica Palm.

Sverige är i sig ett tydligt exempel på det. Den  
kunskap och arbetskraft som har kommit till Sverige har 
haft stor betydelse för svensk tillväxt och utveckling. De 
människor som har kommit till Sverige och sen kunnat 
skicka hem pengar eller återvänt med ny kunskap har i sin 
tur fått betydelse för hemlandet. 

Sambandet mellan migration och fattigdomsbekämp-
ning är också mycket tydligt i flera länder. Rätt hanterat  
så kan migrationen bidra till att minska fattigdomen  
och minskad fattigdom kan på sikt minska den ofrivilliga  
migrationen. 

–  Det är viktigt att säga att vi inte kan lösa den ofrivil-
liga invandringen till västvärlden genom ett ökat bistånd. 
Det blir för lite pengar helt enkelt. Man skulle aldrig kom-
ma upp i så stora summor att alla människor i exempelvis 
Sudan skulle kunna leva ett gott liv, säger Veronica Palm.

Lösningen ligger istället i en ökad utjämning av jor-
dens resurser, där migrationen är en del och biståndet en 
annan. Men framförallt handlar det om en ökad och mer 
rättvis handel – många fattiga länders näringsliv stängs 
idag helt ute från den globala handelsarenan.

Arbetskraftsinvandringen
Rådslagsgruppen har avgränsat tre områden i migrations-
politiken där de söker mer vägledning. 

Det första gäller arbetskraftinvandringen. Behovet av 
arbetskraft finns redan och kommer bara att öka – både i 
Sverige och i Europa.    

– En förutsättning för att vi ska ha en arbetskraftsin-

vandring som fungerar är att vi har en arbetsmarknad som 
fungerar, säger Veronica Palm.

Det faktum att riksdagen i höst ska rösta om det bor-
gerliga förslaget om att ta bort den så kallade myndig-
hetsbaserade arbetsmarknadsprövningen, som idag in-
kluderar både Arbetsmarknadsverket och de fackliga 
organisationerna, oroar.

– Om arbetsgivarna ska bestämma vad som är ett 
bristyrke ökar trycket på människor som har sina rötter i 
andra länder som inte kan säga nej till sämre villkor.

Prövningen bör finnas kvar menar rådslagsgruppen. 
Samtidigt kan kraven behöva ses över. Det är till exempel 
inte rimligt att en arbetsgivare får vänta för länge på ett 
besked om han har möjlighet att lösa rekryteringsbehovet 
på egen hand genom sökande från andra länder.

Introduktionen av nya svenskar 
En annan del av migrationspolitiken som är i behov av en 
översyn rör introduktionen av nya svenskar, efter att de 
fått sitt uppehållstillstånd.

– I dag är det för få kommuner som får ta ett för stort 
ansvar, säger Veronica Palm.

Samtidigt behöver samhället bli mycket tydligare 
med arbetslinjen och vägen till egen försörjning. Det går i 
betydligt större utsträckning att kombinera arbete med 
svenskundervisning, SFI, och annan introduktion. 

– Här har vi varit för försiktiga. Vad som ofta glöms 
bort i debatten om de nya svenskarna är att det ofta 
handlar om människor som flytt krig och svält, tagit sig 
och sin familj runt halva jordklotet. Det är driftiga människor. 
Vi måste markera att vi tror på de människor som kommer 
hit, de ska ha samma rättigheter och skyldigheter som alla 
andra, säger Veronica Palm.

De papperslösa
Det tredje området som tas upp i rådslagets rapport rör 
de papperslösa och gömda. Inte heller här är man nöjd 
med nuvarande situation. 

Idag lever och arbetar tiotusentals människor i Sverige 
utan uppehållstillstånd. Flera av dem lever under svåra 
förhållanden och utnyttjas av oseriösa arbetsgivare. Rädslan 
för att bli upptäckt gör att det skydd som våra lagar, myn-
digheter och försäkringar ger, ofta saknar betydelse. 

Att en grupp i samhället lever och behandlas som om de 
vore rättslösa är naturligtvis oacceptabelt, konstaterar råd- 
slagsgruppen. För att stärka immigranternas position före-
slår de bland annat att arbetsgivare kan bli skadestånds-
skyldiga till den utnyttjade migranten. Det är inte rimligt 
att människor som lever gömda inte har rätt till sjukvård. 

– Samtidigt är det en rimlig princip att människor  
som inte ingår i den svenska sjukförsäkringen får betala,  

påpekar Veronica Palm. 
Idag är dock kostnaden för viss vård på vissa håll så 

pass hög att de allra flesta som besöker vårt land, lagligt 
eller ej, undviker att besöka sjukvården vid behov. 

– Här måste vi göra en översyn och hitta möjliga kost-
nadsmodeller som är mer skäliga, säger Veronica Palm.

Hon pekar på migrationsfrågorna som centrala i en 
framtidsinriktad socialdemokratisk internationell politik.

– Migrationen är som ett lackmustest på hur väl den övriga 
politiken fungerar, det berör så många andra politikområ-
den. Dessutom handlar det om de människor som är de 
mest utsatta i världen – de flyr för sina liv från de länder 
där de egentligen vill leva. Just därför speglar migrations-
politiken så tydligt både samhällssyn och människosyn.

kalla krigets dagar må vara över men kärnvapenupp-

rustningen fortsätter runt om i världen. – Det handlar 

om enorma belopp som investeras och utvecklingen 

leds av USA, Storbritannien och ryssland, säger Håkan 

Juholt, socialdemokraternas biträdande partisekrete-

rare och ledamot i riksdagens försvarsutskott. 

Investeringarna i kärnvapen har aldrig varit större – ändå 
tas de sällan upp i media eller i den allmänna debatten.

– Frankrikes provsprängningar i Mururoa-atollen i Stilla 
havet väckte stor avsky, nu när det inte sker längre har  
frågan fallit bort från dagordningen, säger Håkan Juholt 
som också är ordförande för den rådslagsgrupp som har  
kartlagt kärnvapensituationen i världen.

Trots att den europeiska kontinenten upplever mer  
av samarbete, integration och stabil fred än någonsin  
tidigare, har Europa överlägset flest kärnvapen. Ändå  
bedriver varken EU eller Sverige opinion i frågan.

– Den svenska regeringen nonchalerar frågan helt. Vi 
borde egentligen sätta upp ett sekretariat som följer upp 
icke-spridningsavtalet, NPT, den enda viktiga överens-
kommelse som gjorts på området, säger Håkan Juholt.

I avtalet förbinder sig kärnvapenstaterna att inte över-
låta kärnvapen, eller kunskap om kärnvapenteknologi, till 
andra stater. Samtidigt lovar övriga stater att inte skaffa 
kärnvapen. Länder som har kärnvapen förbinder sig också 
att arbeta för en fullständig kärnvapennedrustning. 

– Antalet kärnvapen har visserligen minskat, men  
istället moderniserar man dem. Tidigare har kärnvapen 
främst betraktats som ett politiskt maktmedel. Idag  
utvecklar exempelvis USA mindre kärnvapen som man 
faktiskt vill använda. Man flyttar in kärnvapnen i en ny  

generation, säger Håkan Juholt.

yligen presenterade socialdemokrater-

nas rådslag för klimat och miljö ett för-

slag på en sammanhållen klimatpolitik. 

Nu går man vidare och tar sig an hela 

den övriga miljöpolitiken.

Carin Jämtin, oppositionsborgarråd i Stockholm och Anneli 

Hulthén, kommunalråd i Göteborg, leder rådslagets  

arbete med att ta fram en ny miljöpolitik.

I den första rådslagsomgången valde man att avhandla 

klimatpolitiken – framförallt för att det är en så avgörande 

fråga för hela vår miljö. Men också med tanke på att  

regeringen i höst presenterar en klimatproposition. 

Rådslagets andra del handlar om biologisk mångfald, 

jordbruket, skogsbruket, kemikaliehanteringen, havsmiljö-

frågorna – för såväl Östersjön som Västkusten – och  

frågan om hur vi ska utforma våra närmiljöer. Men också 

om konsumtion och livsstil.

– Vi har blivit oerhört amerikaniserade i vår livsstil.  

Hur många köpte kaffe på väg till jobbet för fem, sex år 

sen? Likadant med all färdig mat. Vi kanske måste fundera 

på att utveckla en mer icke-materiell konsumtion, säger 

Anneli Hulthén och får medhåll av Carin Jämtin.

mer ickemateriell tillväxt
– Allt handlar ju om hur vi mäter tillväxt. Vi kanske måste 

ändra sättet att mäta vårt samhälles utveckling och gå 

ifrån det traditionella som bara handlar om ekonomisk  

tillväxt – ökningen av värdet av varorna och tjänsterna 

producerade i Sverige – och istället ta mer hänsyn till vårt 

klimat, naturen och människors välmående. Mode, musik, 

turism är bra exempel på icke materiell tillväxt, menar  

Carin Jämtin. 

– Här är Sverige redan framgångsrika, turismen ökar 

exempelvis jättemycket i Stockholm. Fler människor  

verkar också ha börjat ifrågasätta det höga tempot och 

konsumtionshetsen i vårt samhälle, säger hon.

Den moderatledda regeringen verkar emellertid inte 

ha tagit intryck av några sådana tendenser. Överhuvud-

taget har man varit alltför passiva i miljöfrågorna, menar 

såväl Carin Jämtin som Anneli Hulthén.

– Det är en oerhörd passivitet som kommer till ut-

tryck, inte minst i förhållningssättet till EU. Här handlar det 

numera inte om att driva på miljöfrågorna inför Sveriges 

stundande ordförandeskap. Nu använder man istället EU 

som ett argument för att Sverige inte kan eller ska göra 

mer. Samtidigt har de insett att det inte längre går att hål-

la den gamla moderathållningen att miljöfrågorna bara är 

tjafs, menar Anneli Hulthén.

Sverige föregångsland
Miljöfrågorna må vara globala till sin karaktär men Sverige 

har fortfarande en viktig roll att spela, bland annat genom 

att kontrollera vad vi själva släpper ut, men framförallt  

genom att statuera ett gott föredöme.

I ett internationellt perspektiv ligger Sverige redan 

långt framme. Vi har gått före och tidigt använt oss av 

ekonomiska styrmedel, vi har minskat utsläppen av växt-

husgaser, satsat på den biologiska mångfalden och  

arbetat för förbud av farliga kemikalier. Sverige har också 

tagit initiativ och försökt påverka omvärlden, inte minst 

har man varit pådrivande i Östersjösamarbetet.

– Men den allra viktigaste frågan är faktiskt de glo-

bala styrsystemen. Hittar vi inte ett sätt att få FN-systemet 

och de multilaterala systemen att fungera bättre kommer 

vi inte att komma till rätta med miljöproblemen, konstate-

rar Carin Jämtin. 

För de borgerliga har den ekonomiska dimensionen 

alltid företräde, de gröna och sociala delarna i hållbar-

hetsperspektivet förväntas på något mystiskt sätt falla på 

plats av sig självt.

Å andra sidan finns det skäl även för socialdemokra-

terna att rannsaka sig själva. 

– Vi har inte varit särskilt bra på att se över våra egna 

resevanor. Nu håller vi på att revidera vår resepolicy även 

inom partiet, säger Anneli Hulthén som gjorde sig av med 

sin egen bil för två år sedan. Numera cyklar hon eller  

använder arbetets miljöbilpool.

Carin Jämtin har inte ens körkort. Bor man i en stor-

stad som Stockholm är det tvärt emot vad man kanske 

tror, ofta lättare att leva miljövänligt, menar hon. 

– Det är enkelt att åka kollektivt, vi har många tåg-

spår i storstadsregionen, vi har matproducenter inte så 

långt utanför staden och vi har tillgång till närodlat och 

närproducerad mat och använder man sopsorteringen  

på rätt sätt finns det enorma möjligheter att producera 

biogas, menar Carin Jämtin.

Carin och Anneli om….

köttskatt
Anneli: – Tror jag absolut inte på. Då är det bättre att  

människor bestämmer sig själva för att äta mindre eller 

inget kött alls.

regeringens miljöpolitik
Carin: – Mycket ord och än så länge ingen handling. Det  

är bara miljöministern Andreas Carlgren som gör utspel, 

utan att få någon reaktion från varken Anders Borg eller 

Fredrik Reinfeldt. Det enda Reinfeldt gjort hittills är att ta 

avstånd från klimatberedningens slutsatser. 

EU:s jordbrukspolitik
Anneli: – Den är bedrövlig. Det är märkligt att vi inte  

kommit längre under de femton år som vi varit med i EU.

inteRVJu meD 
AnneLi huLthén och 
cARin JÄmtin

n

miGRAtion

kÄRnVApen

Anneli Hulthén och Carin Jämtin

– Vi har en skyldighet att skydda de 
mänskliga rättigheterna. kanske innebär 
det att vi måste ingripa i nationella kon-
flikter i större utsträckning än vad vi tidi-
gare gjort. Vi kan inte längre bara säga: 
aldrig mer rwanda, aldrig mer Srebrenica. 
Vi måste också vara beredda att agera, 
även om det är jobbiga ställningstagan-
den, säger Aleksander Gabelic, riksdags-

ledamot (s) och ordförande i svenska FN-
förbundet.

Aleksander Gabelic är även ordförande 
för det internationella rådslagets under-
grupp om mänskliga rättigheter och folk-
rätt. I en rapport konstaterar de att folk-
rätten måste utvecklas för att skydda 
människor – det är inte rimligt att stater i 
skydd av suveräniteten begår grova över-
grepp mot sin befolkning. 

Ett steg i rätt riktning var när världens 
länder antog principen om ”skyldigheten 
att skydda” vid FN:s reformtoppmöte hös-
ten 2005. I principen ingår skyldigheten 
att förebygga en konflikt, att agera då kata-

strofen är ett faktum och bistå med att åter-
uppbygga ett land efter en våldsam konflikt.

Den största utmaningen för det inter-
nationella samfundet är nu att genomföra 
principen i praktiken. När och med vilka 
medel får omvärlden ingripa när en stat 
inte förmår eller vill skydda sin befolkning 
mot folkmord, krigsbrott, etnisk rensning 
och andra brott mot mänskligheten? Vem 
får ingripa? 

– Vi svenskar kan känna oss lite obekväma 
med att resonera kring det här. Vi har vår 
militära alliansfrihet och är inte medlem-
mar i Nato, men deltar ändå i militära opera-
tioner baserade på FN-mandat. Det kan vara 

förvirrande: vad är vi med i egentligen? 
Det är en utmaning för socialdemokratin 
att ta en ordentlig diskussion kring detta, 
menar Aleksander Gabelic. 

I sin rapport pekar gruppen även på vik-
ten att använda sig av de regionala struk-
turerna i arbetet för mänskliga rättigheter 
och folkrätten – FN, Afrikanska unionen 
och även EU måste ta ett större ansvar.

Likaså tar man upp de mänskliga rättig-
heterna i arbetslivet där det fortfarande 
finns stora brister. Särskilt tydligt gäller 
det frågan om arbetstagares rätt att fritt 
få bilda och organisera sig i oberoende 
fackföreningar.  

om mÄnSkLiGA  
RÄttiGheteRnA 
och foLkRÄtten

ViktiGASte
föRSLAGen

• Nytt socialdemokratiskt Afrikaprogram. • Nytt program för mänskliga rättigheter och folkrätt. • Ett modernt program för 
svensk säkerhetspolitik. • Solidaritetsbonus till de kommuner som tar ansvar för flyktingmottagandet. • Öppnare arbetskrafts- 
invandring med respekt för gällande kollektivavtal. • Strängare straff för arbetsgivare som utnyttjar illegal arbetskraft. • Översyn av 
reglerna för möjlighet till vård för personer utan uppehållstillstånd. • Investera i kvaliteten inom biståndet genom att fördubbla anslagen 
till kontrollmyndigheten SADEV. • Miljö- och klimatsäkra biståndet. • Avskaffa biståndsministern och utse en minister för internatio-
nellt utvecklingssamarbete – med ett mer övergripande ansvar. • Utveckla 12- punktsprogram för ett aktivt nedrustningsarbete.  
Fler frågeställningar och mer material om rådslaget finns på socialdemokraterna.se

Rådslaget Vår värld har även skrivit en rapport om säkerhetspolitik som finns att läsa på socialdemokraterna.se
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I USA finns hela varuhus med bara ekologiska och närpro-

ducerade produkter och i Storbritannien har livsmedels-

kedjan Tesco beslutat att klimatmärka 30 000 av sina  

varor. Den multinationella livsmedelskedjan Walmart  

säljer sedan flera år bara miljömärkt fisk i sina butiker. 

Men i Sverige har diskussionen om matens klimat- 

påverkan precis satt igång på allvar.

– Problemet är väl att det här är så fruktansvärt svårt.  

Många tror exempelvis att enbart vegetarisk mat är lös-

ningen och börjar kanske 

äta mer ris. Men risodlingarna 

genererar gigantiska metan-

utsläpp, konstaterar Stefan 

Edman.

Branschorganisationer-

na KRAV och Svenskt Sigill arbetar nu på en klimatmärk-

ning, men meddelade nyligen att premiären skjuts upp 

ytterligare ett halvår. Först våren 2009 ska de första 

klimatmärkta produkterna finnas i matbutikerna. 

– Det är komplext. Man kommer inte att klara alla 

produkter, man får satsa på basvarorna i första hand,  

säger Stefan Edman.

Som miljömedveten konsument är det lätt att börja 

misströsta – i väntan på att innehållsförteckningen ska 

innehålla livscykelanalyser: vad kan man göra för att äta 

mer klimatsmart? 

– Det finns några enkla förhållningssätt: att planera 

sina inköp ordentligt och storhandla. Då blir det mindre 

bilåkande till affären. Att äta mycket frukt och grönt  

klimatsmart, helst säsongsanpassat. Köttproduktionen är 

mer energikrävande, så ska du äta kött välj gärna natur-

beteskött från en gård nära dig.  

Enligt FN-organet FAO orsakar världens köttproduk-

tion i alla led ungefär 18 procent av växthusgaserna, det 

är mer än vad den globala bilismen bidrar med.  Av dessa 

och andra skäl måste vi minska vår köttkonsumtion, det 

råder det ingen tvekan om, menar Edman. 

Men det är skillnad på kött och kött. I nyutkomna bo-

ken ”Matsmart” har Stefan Edman och biologen Bo Thun-

berg besökt nytänkande bönder, fiskare och mathantver-

kare som producerar mat som är bra för miljön och 

jordens klimat. Edman berättar entusiastiskt om svenska 

bönder som föder upp sina nötdjur på nästan uteslutande 

naturbetesmarker och med egenproducerat kraftfoder. 

Kaprifolkött i Bohuslän är ett exempel.

Här skulle det offentliga kunna gå in med ekonomiska 

incitament för att skynda på utvecklingen, menar han.  

– Man skulle exempelvis kunna stötta pilotprojekt i 

varje län som banade väg för fler regionala varumärken av 

det här slaget. Dessutom måste kommunerna ta sitt  

ansvar och satsa på att skol- och personalrestaurangerna 

serverar mer naturbeteskött och säsongsanpassad frukt 

och grönt. 

Likadant skulle de matrester som slängs, inte minst i 

storköken, kunna användas till biogas. Det sker redan 

idag i flera kommuner, bland annat Trollhättan där chark-

avfall blir till bilbränsle.

Att inte handla för mycket mat är också ett bra  

klimattips. En normal svensk barnfamilj slänger upp till  

25 procent av sin mat.

– EU spelar naturligtvis 

en huvudroll och måste  

öka sitt stöd till ekologisk 

produktion. Exportstödet, 

som inneburit dumpningar 

av överskottsproduktion, måste fortsätta att snabbt styras 

om till mer miljöstöd och landsbygdsutveckling, menar 

Stefan Edman. 

– Bönderna måste börja sambruka sina maskinparker, 

fossilfria bränslen måste in och man måste sträva efter en 

mer extensiv produktion med egen höproduktion och 

djurraser som kan gå ute under större delen av året.  

En vanlig missuppfattning är annars att ekologiskt 

skulle vara lika med klimatvänligt. Det är två olika saker. 

Man kan äta klimatsmart utan att äta ekologiskt. 

Lägg till det den sociala dimensionen – miljoner män-

niskor i fattiga länder tjänar pengar på att sälja  

matvaror till väst – vill vi verkligen straffa dem genom att 

enbart köpa närproducerat?

– När det handlar om varor som vi importerar – kaffe, 

te, kryddor, choklad – är det fair trade som gäller för  

mig. På så sätt gynnas småbönder och lantarbetare, säger  

Stefan Edman.

Så äter du klimatsmart!
• Gör planerade storköp och komplettera med färsk- 

varor i närbutiken dit du går eller cyklar.

• Ät mer grönsaker, med säsongsanpassning. Välj svensk 

fisk från kustnära bestånd. Välj kött i denna rangordning: 

svenskt viltkött, kyckling, gris, lamm, nöt. Den som älskar 

biff – försök hitta närproducerat naturbeteskött.

• Välj närproducerade livsmedel. Gör maten mindre ”åk-

sjuk”. Det finns undantag dock: frilandsodlade tomater 

som åkt lastbil från Spanien är bättre än svenska  

tomater från oljeuppvärmda växthus.

• Satsa på färskt och konserverat, bättre ur klimat- 

synpunkt än fryst. 

• Använd mikrovågsugnen och spisplattan, bättre än ugn.

Ur boken ”Matsmart”, Stefan Edman och Bo Thunberg (Gullers 2008)

köttätandet ökar
Världen äter mer kött än någonsin - jämfört med 1950-ta-

let har världens köttkonsumtion femdubblats - och inget 

tyder på en minskning. Tvärtom. I takt med att länder som 

Kina och Indien får en ökad levnadsstandard kopierar de 

västvärldens livsstil – och kör mer bil och äter mer kött. 

Problemet är att boskapsdjuren ger ifrån sig stora 

mängder metangaser när de fiser och rapar, en gas som 

har en 23 gånger starkare effekt på den globala uppvärm-

ningen än koldioxid. Deras gödsel avger dessutom lust-

gas som har en ännu starkare klimatpåverkan. 

Produktionen av djurfoder tar också stora landytor i 

anspråk och leder till skövlingar av regnskog och annan 

naturmark, främst på den södra halvan av jordklotet.

Att det kommer kallt, klart och rent vatten ur kranen 

till ett förhållandevis lågt pris är något som de flesta 

tar för givet. men ett varmare och blötare klimat kan 

påverka kvaliteten på vårt råvatten.

Den ökade vattentemperaturen kan göra att mer förore-

ningar i form av gödsel och avlopp hamnar i råvattnet, 

den råvara som används för att göra dricksvatten. Vi kan 

få fler blomningar av alger och giftiga cyanobakterier.   

– Det finns visserligen metoder för att ta bort cyano-

bakterierna och gifterna, men det kräver en förbättrad 

beredning, det vill säga de processer vid vattenverken 

som behövs för att omvandla råvattnet till dricksvattnet, 

säger Torbjörn Lindberg, statsinspektör som arbetar med 

dricksvattenfrågor på Livsmedelsverkets tillsynsavdelning. 

Förnyelsebehoven av Sveriges vattenverk och vatten-

ledningssystem ökar hela tiden. Ett långsiktigt arbete,  

poängterar Torbjörn Lindberg, eftersom det tar tid för 

kommunerna att göra upp förnyelseplaner som är hållbara, 

avsätta budgetmedel och sedan sätta planerna i verket.

– Det finns vattenverk som är gamla och slitna och de 

flesta vattenledningssystemen i Sverige lades ner i mar-

ken på 40-, 50- och 60-talet. Ett rör håller visserligen mel-

lan 70 och 100 år, men med dagens utbytestakt räknar 

man med en livslängd på cirka 230 år, säger Torbjörn 

Lindberg.

Att renovera eller bygga ett nytt vattenverk är dyrt. 

Det handlar ofta om hundra miljoner kronor per anlägg-

ning och många kommuner skjuter kostnaderna framför sig.  

– Men på sikt är det nödvändigt att vi börjar byta ut  

systemen, annars kommer vi att få ett förnyelseberg med  

enorma kostnader, tillägger han.

Klimatscenarier pekar också på en ökad nederbörd 

över delar av landet, i storleksordningen 5 – 25 procent 

det närmaste seklet. Extremhändelser i form av häftiga 

regn och eventuella översvämningar skulle också inne- 

bära större påfrestningar på infrastukturen som förser oss 

med vatten – vatten- och avloppsverk och rörsystem. 

Samtidigt ser vi oroande signaler när exempelvis res-

ter från medicinska preparat återfinns i avloppsvattnet 

och genom våra vattenreningssystem förs vidare ut i våra 

sjöar och hav.

Men än så länge handlar det om låga halter och  

kan inte betraktas som ett hälsoproblem, enligt Torbjörn 

Lindberg. 

Värre är det då med den mikrobiologiska kvaliteten. 

Nya kunskaper om mikroorganismer, till exempel parasi-

ter som orsakar vattenburna smittor, tillkommer hela tiden 

och ett antal av dem är fullständigt klorresistenta. 

– Här kan vi behöva göra investeringar i nya desinfek-

tionsmetoder. Även det kan bli dyrt. Likadant har vi  

problemet med läckage från gödselhanteringen och 

strandbeten i jordbruken. Det är viktigt att öka skyddet av 

våra råvattenintäkter. Men det är svårt, det är många  

näringsidkare som är inblandade.

Torbjörn Lindberg pekar också på att såväl kompe-

tensförsörjning som bristen på forskning- och utveckling 

inom VA-branschen är ett problem. 

– Här skulle det vara bra om staten tog ett större  

ansvar, menar han. 

VÅRT KLiMaTStefAn eDmAn 
 om mAt föR en bÄttRe miLJö
Vad vi äter står för 25 procent av utsläppen av växthusgaser. Det gör maten till en större miljöbov än bilen.  

– men med några enkla knep kan man faktiskt äta på ett sätt som minskar den personliga miljöpåverkan, konstaterar 

biologen och författaren Stefan Edman, som sitter i socialdemokraternas miljö- och klimatrådslag. 

– Att vi lämnar olje-  
beroendet bakom oss 
och helt övergår till 
förnyelsbara energi-
källor. Dessutom 
måste vi ändra vår 
livsstil – allt kan inte 
bara kretsa kring  
att maximera vår 
konsumtion.

– Få ner kol- 
dioxidhalten  
genom ändrade 
konsumtions- 
vanor och  
ändrad livsstil.  

– Att hitta långsiktiga hållbara lös-
ningar på problemet med koldioxid-
utsläpp. Istället för att byta ut 
bensin mot etanol, som visar sig  
slå hårt mot fattiga, får vi se hur 
mycket förnyelsebart bränsle som 
vi rättvist kan producera och dela 
på det. En bra idé är individuella 
utsläppskvoter och en marknad  
för dessa.

ViLken ÄR Den 
ViktiGASte 
miLJöfRÅGAn?

Stefan Edman är biolog och författare. Han har under många år varit miljörådgivare åt den socialdemokratiska regeringen och 
sitter nu i (s)-rådslaget för miljö och klimat. 

Torbjörn Lindberg, statsinspektör som arbetar med dricks-
vattenfrågor på Livsmedelsverket

Hallå där…

Svante Axelsson, generalsekreterare för 
Naturskyddsföreningen. Larmrapporter-
na om Östersjön duggar tätt – vilka är de 
stora miljöproblemen?

– Det är framförallt kväve- och fosforutsläppen. Kväve- 

användningen i jordbruket måste minska, där skulle  

kväveskatt kunna vara en metod. Pengarna skulle kunna 

återföras till bönderna i form av stöd för att skapa skydds-

zoner i landskapen. Höjer vi priset på kväve skulle det 

också bli mer lönsamt att hushålla med naturgödsel. Det 

är alldeles för billigt med konstgödsel idag.  Överhuvud-

taget måste vi omstrukturera jordbruken kring kustzonerna, 

med mer våtmarker som fungerar som naturliga renings-

verk, och låta vattendragen ta omvägar mot havet. På så 

sätt plockas kväve upp på vägen. Djurintensiv produktion 

måste omlokaliseras inåt landet och läckagekänsliga jordar 

ska inte brukas för bete eller spannmålsodling.

Varför är just Östersjön så känsligt?
– Det är ett väldigt grunt hav, en liten pöl, med lite syre-

sättning och ett nålsögas öppning vid Öresund som  

släpper in lite friskt vatten.  Bräckt vatten är mer känsligt, 

färre arter trivs här. Samtidigt är det en väldigt stor befolk-

ning som bor kring pölen.

Hur mår torsken?
– Den är i kris. Att torsken försvunnit har lett till en extrem 

obalans i ekosystemet och det spär på effekten av över-

gödningen. Nu hamnar algerna på botten, förmultnar, 

äter syre och dödar havsbottnarna.  Vi har haft för mycket 

fiskebåtar ute och för effektiva fiskeredskap. Politikerna 

har abdikerat inför en liten intressegrupp och har inte 

lyssnat på forskarna som velat ha ett fiskestopp i flera år.

Vad måste göras? 
– Vi måste snabbt förändra EU:s jordbrukspolitik så att 

den gynnar insatser som gör jordbruket så energisnålt 

som möjligt. Inte som nu, ge stöd till produktion. För  

Sveriges del handlar det om att gå före. Genom överens-

kommelsen i Helcom, Östersjöländernas samarbets- 

organ, som gjordes strax före jul tog vi på oss en tydlig 

uppgift med konkreta mål om vad respektive land ska 

uppnå för utsläppsnivåer till 2015. Men än så länge har 

Sverige inte gjort någonting alls. Den nuvarande reger-

ingen tror istället att man kan reparera Östersjön genom 

så kallad ekologisk ingenjörskonst, genom att trycka ner 

syre i havsbottnarna eller fiska skarpsill. Man vågar inte 

klämma åt jordbruken. 

”ät klimatsmart”!
STEFAN EDmAN

• Kan miljöpolitiken komma i konflikt med andra intressen? Hur bör vi som parti i så fall göra en avvägning mellan dessa  
olika intressen? • Hur säkrar vi ett rent dricksvatten av högsta kvalitet? Vad behöver göras kring våra vattenskyddsområden?  
• Hur skyddar vi hotade fiskarter i våra vatten? Vad kan vi göra för att förhindra att den ekologiska balansen i Östersjön tippar 
över och aldrig kan återställas? • Hur ökar vi produktionen och konsumtionen av ekologiska produkter? Vilken målsättning bör 
vi ha för andelen ekologisk odling till 2020? • Att bara några enstaka väljer rätt hjälper inte. Hur stimulerar vi människor att 
agera tillsammans och göra gemensamma bra miljöval?

Fler frågeställningar och mer material om rådslaget finns på socialdemokraterna.se

ViktiGASte
föRSLAGen

öVeRGöDninG, GAmLA  
ReninGSVeRk och pARASiteR  
hotAR SVenSkt VAtten

Karl Stenqvist, 34, civilingenjör Madeleine Banks, 40, producent Pelle Olsson, 33, formgivare
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VI VILL 
HA DIN RÖST.  
HELST 
VARJE DAG!

Vi vill investera i människors kraft, inte slösa bort den. 

Vi är övertygade om att orättvisor inte är lösningen 

på Sveriges problem och nu söker vi fler engagerade 

supportrar för vår idé. Som supporter blir du med-

lem i socialdemokraterna. Hur aktiv du vill vara 

bestämmer du själv. En supporter kan visa sitt stöd, 

men också vilja påverka och förändra. En supporter 

kan vara arg och frustrerad. En supporter är framför 

allt aldrig likgiltig. Goda idéer behöver både stöd 

och mothugg för att växa sig  

starka. Nu formas framtidens  

lösningar. Välkommen.

Bli medlem och betala direkt! SmSa S <personnummer> till 72105 (S ååmmddxxxx), kostnad 100 kr.


